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Lukijalta 
Sulkakynämerkin saavat poikkeuksellisen iskevät ja hyvin perustellut
mielipiteet. Kerran vuodessa paras kirjoitus palkitaan.

Osoite: Aamulehti/Lukijalta,
PL 327, 33101 Tampere
Sähköpostiosoite:
al.mielipiteet@aamulehti.fi
Puhelin: 010 665 3165
(ma–pe kello 10–11)
Omalla nimellä: Tekstit julkais-

taan kirjoittajan nimellä. Nimi-
merkin käyttö on mahdollista vain
poikkeustapauksissa. Tekstareissa
nimimerkki on sallittu.
Yhteystiedot: Teksteihin (myös
tekstareihin) on liitettävä kirjoit-
tajan osoite ja puhelinnumero.

Pelkkä sähköpostiosoite ei riitä.
Pituudet: Kirjoita tiiviisti ja nase-
vasti. Uuden keskustelun avaava
kirjoitus saa olla välilyönteineen
enintään 3�200, jatkopuheenvuo-
ro 2�200 ja kommentit 500–1�000
merkkiä. Toimitus valitsee, otsikoi

ja käsittelee julkaistavat tekstit se-
kä lyhentää niitä tarvittaessa.
Valokuvat: Sivulla julkaistaan lu-
kijoiden ottamia kuvia.  Palkkiota
ei makseta. Ohjeet Aamulehden
verkkosivuilla www.aamulehti.fi /
kuvakisa

Ohje: Näin kirjoitat Lukijalta-sivulle

Päivän kuva

Nuotiolla. Erätulilla luonnon helmassa ruoka maistuu. Mikäs sen maukkaampaa kuin tikun no-
kassa tirissyt makkara.

O Lisää lukijoiden valokuvia verkossa: aamulehti.fi/kuvakisa. Kun liityt sivustolle, voit saada kuvasi tälle palstalle.

Minna Lappi

T
ampereen Perus-
suomalaisten pu-
heenjohtaja Terhi

Kiemunki syytti (AL 2.11.)
koulujen ja päiväkotien si-
säilma- ja homeongelmista
kaupungin energiansäästö-
toimintaa. Ongelma on va-
kava, mutta syyte väärä.

Toisin kuin Kiemunki
väittää, koulujen ja päivä-
kotien lämpötilaa ei Tam-
pereella lasketa yöaikaan
lainkaan eikä ilmastointia
laiteta kokonaan pois pääl-
tä. Tilakeskuksen mukaan
rakennuksen käyttöaikai-
nen ilmanvaihto käynnis-
tetään rakennuksesta ja
ilmanvaihtojärjestelmästä
riippuen 1–2 tuntia ennen
rakennuksen käyttöaikaa.

Muulloin noudatetaan ra-
kentamismääräyskokoel-
man osan D2 ohjeistusta:
”Käyttöajan ulkopuolella
voidaan ilmanvaihto to-
teuttaa pitämällä hygienia-
tilojen ilmanvaihtoa jatku-
vasti käynnissä tai ilman-
vaihdon jaksottaisella
käytöllä.”

Joissakin tapauksissa tä-
män on todettu aiheutta-
van ongelmia, mikäli kor-
vausilman hallittu pääsy
rakennukseen on ollut es-
tynyt. Yön jälkeen on saat-
tanut ilmetä muun muas-
sa viemärin hajua. Mikäli
ongelmia on havaittu tai
on muuten ollut perusteltu
syy lisätä tuuletuksen mää-
rää, on ilmanvaihdon käyn-
tiaikoja pidennetty.

Tampereella on tehty
useita selvityksiä päiväko-
tien sisäilmaongelmista.
Syyt ovat tapauskohtaisia,

mutta energiansäästöä ei
ole missään todettu syy-
pääksi. Ilmastointi sinänsä
liittyy usein ongelmien syi-
hin, mutta silloin on kyse
esimerkiksi virheellisistä
säädöistä tai siitä, että tiloja
käyttää enemmän ihmisiä
kuin mihin ilmanvaihto
on mitoitettu. Vanhoissa
rakennuksissa iv-koneis-
toihin tulee ikääntymises-
tä johtuvia ongelmia. Aika
usein on kyse siitä, että
koneisto olisi uusimisen
tarpeessa. Silloin voidaan
siirtyä lämmön talteenotol-
la varustettuun ilmanvaih-
toon, mikä säästää ener-
giaa. Se parantaa yleensä
ilmanlaatuakin, kun uudet
laitteet ovat nykyaikaisia,
helpommin säädettäviä,
huollettavia ja toimintavar-
mempia.

Sisäilmaongelmat aiheu-
tuvat usein rakenteis-
sa olevista vioista, kuten
alapohjan kosteudesta tai
vaurioituneista materiaa-
leista irtoavista haitalli-
sista yhdisteistä. Niitä voi
muodostua, jos esimerkiksi
lattiapinnoite on liimattu
liian märkään tasoitteeseen
tai betoniin. Ilmanvaihdon
pienentäminen tai suuren-
taminen ei aina yksiselit-
teisesti ratkaise asiaa.

Tampereen kaupungin
energiansäästötavoitteet
perustuvat valtion kans-
sa tehtyyn sopimukseen.
Säästöihin pyritään otta-
malla energiatehokkuus
johdonmukaisesti ja koko-
naisvaltaisesti huomioon,
kun kiinteistöjä korjataan
ja huolletaan. Sen sijaan
käyttöolosuhteita heiken-
tämällä energiansäästöön
ei pyritä.

Itse asiassa todellisuus
on päinvastainen: korjauk-
sissa saadaan usein samalla
kertaa parannuksia sekä
sisäilmaan että energian-
säästöön.

PAULI VÄLIMÄKI
ECO2-hankkeen johtaja

Tampereen kaupunki

Sisäilmaongelmat
eivät johdu
energiansäästöstä

Koulujen ja
päiväkotien
lämpötilaa ei
lasketa yöksi.

Viimeaikaiset vakoilujupa-
kat saavat valtioiden hal-
lintoelimet harkitsemaan
vakavasti paluuta vanhaan
hyväksi koettuun käytän-
töön eli salaisten raport-
tien laatimiseen kirjoitus-
koneella.

Nokian tyhjentyneisiin
kännykkätehtaisiin pe-
rustetaan kirjoituskone-
firmoja. Suomen pahasti
lamaantunut talouselämä
lähtee pystysuoraan kii-
tonousuun, kun Suomi-
kirjoituskoneet valtaavat
markkinat maailmalla.
Suomi-kirjoituskoneen
näppäimistö naputtaa yh-
tä tappavaan tahtiin kuin
Suomi-konepistooli.

Suomi on verojen luvat-
tu maa. Hallitus keventää
kestävyysvajetta mätkäyt-
tämällä kotitalouksille kir-
joituskoneveron.

Suomalainen paperiteol-
lisuus kokee uusrenessans-
sin. Kirjoituskonepaperi
käy kaupaksi niin koti-
maassa kuin ulkomaillakin.

OLLI TAMMINEN
Tampere

Onko Sampo
vihdoinkin
keksitty?
Jatkuvalla syötöllä monet
menettävät työpaikkan-
sa, ja työttömyystilastoilla
käydään näkemyserojen

välistä kiistaa. Samal-
la nuoret yrittäjät pistä-
vät pystyyn jonkin sortin
it-alan yrityksen, hoitavat
sitä aikansa ja myyvät sen
sitten pois miljoonien kor-
vausta vastaan.

Tuntuu kuin kalevala-
lainen Sampo olisi vihdoin
keksitty, mutta tuskin siitä
on laajemmin parannus-
keinoa työttömyyden pois-
tamiseen. Toisaalta tuoreet
verotustiedot kertovat, että
todella isolla porukalla me-
nee ihan hyvin, raha tulee
rahan luokse. Sopii siinä
sitten muodikkaasti down-
shiftaamista toisille tarjota
ja itsekin harrastaa, ainakin
väliaikaisesti, niin kauan
kuin huvittaa.

RAIMO PAAKKANEN
Tampere

Vakoilussa
törkeitä
piirteitä
Kansalaista hieman häm-
mentää, kun Suomea on
tiettävästi vakoiltu aina-
kin kolme vuotta. Jos va-
koilijoiden alkuperämaa
tarkentuu, ottaako Suomi
todella tiukkaan haastatte-
luun tai kuulusteluun ky-
seisen maan edustajat?

Mikäli vakoilua on toteu-
tettu niin sanotun ystäväl-
lismielisen maan suun-
nalta, saa urkinta melko
törkeitä piirteitä.

Eikö Supolla ole keinoja
ja taitoja suorittaa ajoissa
vastavakoilua?

REIJO PUHAKKA
Lempäälä

Kirjoitus-
koneilla Suomi
taas nousuun

J
ulkisessa keskustelussa
ja Aamulehden pääkirjoi-
tuksessa 29.10. viitataan
kovaan kilpailuun, jota

Tampereen seudulla käydään
kuntien kesken yrityksistä ja
elinkeinoelämän toimijoista.

Asetelmaa on rakennettu
kommenteissa niin, että ke-
hyskunnat Tampereen seudul-
la kalastelevat ja houkuttele-
vat yrityksiä kaikin tavoin si-
joittumaan omaan kuntaansa.

Usein yksioikoisessa tar-
kastelussa viitataan kuntien
väliseen epäterveeseen kilpai-
luun ja unohdetaan elinkeino-
elämän kehittymisen kannalta
olennaiset seikat.

Elinkeinoelämälle on tarjot-
tava ja luotava seudulla kas-
vunpaikkoja, mahdollisuuksia
kehittyä, kasvaa ja investoida.
Jos näin ei ole, hakevat kasvu-
haluiset yritykset kasvunpaik-
kansa jostain muualta Suo-
mesta tai ulkomailta.

Aktiivinen elinkeinopolitiikka
on pitkäjänteistä toimintaa,
jossa systemaattisesti raken-
netaan kasvualustaa yrityksil-

le. Kokonaisuuteen kuuluvat
maanhankinta, kaavoitus ja
aktiivinen ote elinkeinoelä-
män suuntaan.

Vuoropuhelu elinkeinoelä-
män kanssa on tärkeää, jotta
viesti yritysten tarpeista on
päättäjien tiedossa ja päätök-
senteossa nämä tarpeet voi-
daan ottaa huomioon.

Ylöjärven kaupunki on har-
joittanut aktiivista elinkeino-
politiikkaa pitkäjänteisesti. Se
on luonut uusien yritysaluei-
den hankinnan ja kaavoituk-
sen kautta mahdollisuuksia
elinkeinoelämän sijoittumi-
selle.

Strategia on keskittynyt
eritoten pk- ja perheyritys-
ten palvelemiseen. Ylöjär-
vi on kolmen (2011–2013)
viime vuoden aikana luovut-
tanut elinkeinoelämälle 43
yritystonttia, joista valtaosa
kasvuhaluisille pk-yrityksille.
Aktiivista elinkeinopolitiikkaa
on harjoitettu myös muissa
Tampereen seudun kehyskun-
nissa.

Voidaankin kysyä, minne yri-
tykset olisivat sijoittuneet,
mikäli tätä vaihtoehtoja syn-
nyttävää aktiivista elinkeino-
politiikkaa ei olisi harjoitettu.
Missä yritykset olisivat kehit-
täneet toimintaansa, kasva-
neet, luoneet uusia työpaikko-
ja ja toimeliaisuutta?

Keskustelussa on unohtunut
myös se, että yritykset ja yrit-
täjät ovat usein toimitilahank-
keen kanssa elämänsä suu-
rimman investoinnin äärellä.
Pk-yrityksen omistaja, joka
sijoittaa uusiin toimitiloihin
keskimäärin 2–5 miljoonaa
euroa, arvioi varmasti tarkasti
alueen soveltuvuuden yritys-

toiminnan kannalta, tontin
sijainnin, arvonnousupoten-
tiaalin, logistiset yhteydet ja
tulevan kehityksen.

Näiden kriteerien perusteel-
la yrittäjät ja yritysten halli-
tukset tekevät sijoittumispää-
tökset.

Tampereen seudun kilpailuky-
vyn kannalta on tärkeää, että
kaikki seudun kunnat harjoit-
tavat aktiivista elinkeinopoli-
tiikkaa ja tarjolla on erilaisia
sijoittumisvaihtoehtoja yri-
tyksille.

On hyvä, että Tampere ke-
hittää toimintaansa jousta-
vammaksi yrittäjiä kohtaan,
tätä kautta seudun kilpailuky-
ky paranee edelleen.

Jos yrityksellä on tarve in-
vestoida eli halu kasvaa, olisi
varsin ikävää, jos seudulla ei
tähän reagoitaisi. Viime vuosi-
na kasvuhalua on ollut etenkin
pk-yrityksissä.

MIKA KOTIRANTA
hallituksen puheenjohtaja

TIMO ISOLÄHTEENMÄKI
toimitusjohtaja

Ylöjärven Yrityspalvelu Oy

Kuntien pitää tarjota vaihtoehtoja
Tampereen

seudun

kilpailu-

kyvylle

on tärkeää,

että kaikki

kunnat

harjoittavat

aktiivista

elinkeino-

politiikkaa.

Viime vuosina
kasvuhalua
on ollut
etenkin
pk-yrityksissä.

T
ampereen Tammelan
stadionin tulevaisuus on
herättänyt vilkasta kes-

kustelua. Stadion sijaitsee kes-
kellä kaupunkia, ja on selvää,
että moni kuntalainen kokee
asian omakseen.

Stadionin kehittämistä
on valmisteltu pormestarin
asettamassa ohjausryhmäs-
sä. Toisin kun julkisuudessa
on väitetty, stadionia ei olla
siirtämässä Hakametsään. Sitä
kehitetään kaupungin sydä-
messä nykyisellä sijainnillaan
pormestariohjelman mukai-
sesti.

Tavoitteena on parantaa tam-
perelaisen jalkapalloilun toi-
mintaedellytyksiä ja mahdol-

listaa stadionin laaja ympäri-
vuotinen käyttö. Suunnittelun
lähtökohtana on, että stadio-
niin yhdistyy myös asuin-, lii-
ke- ja toimistotilaa.

Päämääränä on mahdolli-
simman kustannusneutraali
ratkaisu, eli stadionin rakenta-
minen on tarkoitus kattaa kaa-
voitettavan rakennusoikeuden
myynnillä.

Koska stadionin ja täyden-
nysrakentamisen kaupunki-
kuvallinen merkitys on suuri,
käynnistetään hankkeesta ark-
kitehtikilpailu vielä marras-
kuun puolella. Kilpailun avulla
pyritään löytämään paikkaan
parhaiten sopiva, erittäin laa-
dukas ja toteuttamiskelpoinen
ratkaisu.

Ennen arkkitehtikilpailua
haluamme avata kansalaiskes-
kustelun tavoitteista. Hank-
keeseen toivotaan laajaa kau-
punkilaisten osallistumista.

Tammelan stadionista jär-
jestetään avoin yleisötilaisuus
Sampolan auditoriossa keski-
viikkona 20.11.

Arkkitehtikilpailun tuoma-
ristoon kutsutaan tammela-
laisten edustaja. Yleisötilai-
suuksia järjestetään myös jat-
kossa hankkeen edetessä.

Tammelan stadionin kehittä-
minen on suuri mahdollisuus.
Maailmalla on useita onnistu-
neita ratkaisuita, joissa jalka-
pallo on yhdistetty olemassa
olevaan kaupunkirakentee-

seen. Asuminen, liike- ja toi-
mistotilat sekä elävä kaupun-
kiympäristö voidaan sovittaa
jalkapallon kanssa yhteen hy-
vällä suunnittelulla.

Haaste on kova, muttei yli-
pääsemätön.

Kaupungin taloustilanne ei
ole mahdollistanut stadionin
uudistamista pelkästään jal-
kapalloilun ehdoilla. Tulevai-
suus tuskin tuo asiaan mitään
muutosta.

Nyt meillä on käsissämme
mahdollisuus, jossa voitaisiin
lyödä kaksi kärpästä yhdellä
iskulla.

PEKKA SALMI
apulaispormestari (sd),

Tammelan stadionin kehittämisen

ohjausryhmän puheenjohtaja

Tammelan stadion on meille suuri mahdollisuus
Asuminen

sekä liike-

ja toimisto-

tilat

voidaan

sovittaa

yhteen

jalka-

palloilun

kanssa.

K
eväisin ja syksyisin syn-
tyy keskustelua kellon-
viisareiden siirtämisestä

tunti eteenpäin ja tunti taak-
sepäin.

Radio Keski-Suomessa
kuuntelija esitti yksinkertai-
sen ja mainion ratkaisun, ja
silti voitaisiin noudattaa kesä-
ja talviaikaa.

Sopisimme, että keväällä
menisimmekin töihin esi-
merkiksi kello 6, emme kello

7. Syksyllä taas työt alkaisi-
vat kello 7. Kellon viisareiden
kääntely jäisi pois.

Tämä olisi melkoinen ta-
loudellinen säästö koko EU:n
alueella. Julkisia ja fi rmojen
kelloja on paljon, ja yksityisten
henkilöidenkin turha touhu
jäisi pois.

Lisäksi junien seisottaminen
tunnin jossakin syksyisin jäisi
pois ja matka-aika lyhenisi sen
tunnin. Liikenteen aikataulut
voitaisiin etukäteen sovittaa

tämän mukaan jo vuosiksi
eteenpäin.

Nyt talousviisaat pähkäile-
mään, kumpi käytäntö tulisi
edullisemmaksi: nykyinen vai
ehdotettu.

Vai olisiko kuitenkin ter-
veyssyistä parasta luopua koko
touhusta ja elää auringonkier-
ron mukaan samaa aikaa läpi
vuoden?

RISTO MOISIO
Tampere

Muutetaan rytmiä siirtelemättä viisareita
Keväällä

menisimme

töihin jo

kuudelta,

syksyllä

kello 7.

Viitaten Aamulehden kirjoi-
tuksiin 30.10. ja 31.10 tote-
amme, että Suomen kannan
muodostus lohikiintiöasias-
sa tapahtui liian myöhään.
Olemme jättäneet hallituk-
sen vastattavaksi kirjalli-
sen kysymyksen Itämeren
ensivuoden lohikiintiöistä.
Mielestämme pienemmät
pyyntikiintiöt ovat tärkeitä,
jotta lohen kanta säilyy kes-
tävällä tasolla.

Saavutettu kompromis-
siratkaisu EU:n maatalous-
ministerien kokouksessa on
lohen kannalta surkea.

WWF Suomen mukaan Itä-
meren lohikantojen tila
on heikko. Kansainvälisen
merentutkimusneuvoston
ICES:n suositukset kiinti-
öiksi ovat huomattavasti pie-
nemmät kuin nyt saavutetus-
sa kompromissiratkaisussa.

EU:n komission ehdotus
lohen enimmäiskiintiöiksi oli
selvillä jo elokuun alussa. Jos
Suomi olisi toiminut aloit-
teellisemmin ja muodostanut
kantansa aiemmin, kiintiöt
olisivat nyt pienemmät. Kat-
seet kääntyvät väistämättä
maa- ja metsätalousministeri
Jari Koskiseen.

Ministeri Koskinen kom-
mentoi Suomen ja Ruotsin
tavoittelemia pienempiä lo-
hikiintiöitä 17.10. seuraavas-
ti: ”Monet olivat näreissään
siitä, että viime metreillä
Suomi ja Ruotsi yrittivät saa-
da pienempää lopputulosta
aikaiseksi.”

Liian myöhään toimiminen
asiassa mitätöi sen työn, mitä
ympäristövaliokunta sekä
maa- ja metsätalousvaliokun-
ta tekivät Suomen kannan
muodostamiseksi.

JUKKA KÄRNÄ
KARI RAJAMÄKI

kansanedustajia (sd)

Kompromissi
lohikiintiöistä
oli surkea

Nyt tiedetään, minkälaisten
rahakasojen päällä hyvä-
tuloiset istuvat. Voitaisiin
ilmoittaa, kuinka paljon
kukin heistä on antanut
Yhteisvastuu- tai muihin
keräyksiin.

ERKKI EHROLA

Pirkanmaan suurituloisten
joukossa on työnantaja-
ni koko johtoporras. Tänä
vuonna me pienipalkkaiset
puurtajat otimme yhteisen
edun nimissä palkatonta
vapaata. Samaan aikaan
johto nosti palkkojaan
muutaman työntekijän
vuosipalkan verran.

YKSI PUURTAJA

Yrityksille annettiin noin
250 miljoonan verohelpo-
tukset. Kiva katsoa elä-
keläisenä, kun työllisyys
nousee nyt kohisten, saavat
nuoretkin töitä.

HOLVASTIN PAPPA

Isänmaamme työllisyys-
tilanteen vuoksi jokaisen
suomalaisen pitää erityi-
sesti nyt suosia kotimaisia
tuotteita. Niin kauan kuin
suomalaisista kodeista läh-
detään aamuisin työhön, se
on kuitenkin aina kotiin-
päin.

TYÖTÖN

Ei noihin turhiin ohituksiin
tule näemmä mitään tolk-
kua. Jos vähän malttaisi,
säästyisi henkikulta, ehkä
monen muunkin tiellä liik-
kujan.

MALTTI ON VALTTIA

Miksi ihmiset ottavat lem-
mikikseen suurikokoi-
sia koiria, joita eivät edes
hihnassa kykene hallit-
semaan? Ajatelkaa ennen
kuin hankitte lemmikin.
Suuren surun aiheutatte
loukkaantuneen tai kuol-
leen – useimmiten pienen
ja kiltin – koiran omistajal-
le välinpitämättömyydel-
länne.

ST

Kissanmaan koulu on jou-
tunut kärsimään sijainnis-
ta liikennesumpussa sekä
Taysin ja oppilaitosten
väen ilmaisten parkkipaik-
kojen etsijöistä. Nyt pihaan
rakennettiin yli satapaik-
kainen päiväkoti. Saat-
toliikenteelle rakennet-
tiin kääntöpaikka koulun
portille – mopoille. Oliko
mittavirhe vai ovatko kou-
lun ja päiväkodin väki sekä
vanhemmat siirtymässä
mopojen käyttöön? Isompi
kääntöpaikka olisi ollut il-
man päiväkotiakin tarpeen.

ARVO LIIKENNETURVALLE

On vanha jengi Ilveksessä
koossa taas ja lisää kaverei-
ta palkataan. Kiitos Sjöb-
lom, että yritit auttaa ja
käyttää tietotaitoasi. Koit-
takaa pelaajat ja valmen-
nus jaksaa, kun kaveripiiri
taas ajaa omia etujansa.

IPA FOREVER

Kävin Pohjois-Portugalissa
ja yllätyin suuresti. Siellä oli
kohtuullisen taajassa mo-
lokeja ja muita kierrätysas-
tioita, joita Vila do Condon
väki uutterasti käytti. Siis-
timpää kuin Suomessa.

SIRU

Tekstarit

040 829 2768

Toimi näin: Viestin alkuun

kirjaimet mi ja välilyönnin

jälkeen kannanotto, mahdol-

linen nimimerkki sekä nimi,

osoite ja paikkakunta. Ope-

raattori perii viestistä nor-

maalin tekstiviestimaksun.

Jos vähän
malttaisi
ohituksissa,
säästyisi
henkikulta.


